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Ku l t u ra
ku l t u ra @ d n ev n i k . s i

Zdenko Vrdlovec

V mestu se spet govori o novem filmskem zakonu, o katerem pa je za
zdaj znano le to, da se šele pripravlja, da namerava povezati Filmski
sklad in Vibo ter da ne v skladu ne v Vibi, kot tudi ne v Društvu
slovenskih filmskih ustvarjalcev o zadevi ne vedo prav veliko.
Toda nekateri člani društva – vsaj tisti, ki so bili pred leti v njegovem
vodstvu – se gotovo spomnijo, da so tedaj, torej v času prejšnje
zasedbe kulturnega ministrstva, še kako sodelovali pri snovanju
nekega filmskega zakona, pa to ni nič pomagalo, kajti zakon je
propadel. Tisti zakon (oziroma njegov osnutek) je imel povsem
drugačne ambicije kot zdaj napovedani, saj je poleg proračunskih
sredstev za subvencioniranje filmske produkcije poskušal najti tudi
neproračunska, kar naj bi bilo tudi v skladu z ureditvijo, ki jo
poznajo v drugih državah Evropske unije. Ta neproračunska
sredstva, ki bi lahko pomembno obogatila nacionalno produkcijo,
so si snovalci zakona o »avdiovizualni kulturi« zamislili v obliki
pristojbin, ki bi jih plačevali kinematografi (z nekaj odstotki od
prodane vstopnice), distributerji, videoteke ter televizije
(nacionalna in komercialne) iz prihodkov iz oglaševanja. Osnutek
tega zakona je bil predstavljen na slovenskem filmskem festivalu v
Celju leta 2003, potem pa je kar na lepem poniknil: seveda ne kar
tako, ampak zaradi pritožb kinematografov in televizij, ki bi morale
prispevati najvišje pristojbine.
Tako je slovenska filmska
produkcija še naprej odvisna od
proračunskih sredstev, ki so
njen glavni, pogosto pa tudi
edini finančni vir, kadar
posamezni filmi ne nastanejo
povsem mimo njih in se zato
imenujejo neodvisni (včasih pa
so tudi uspešni, kot sta bila Tu
pa tam in Sl e p i l o , ki sta osvojila
zlato rolo). Proračunska
sredstva razdeljuje
producentom Filmski sklad, ki
je javni zavod, kakor je to tudi
filmski studio Viba. Ta je
tehnično sodobno opremljen (z
montažnimi mizami avid,
tonskim studiem, ki je očaral
tudi Wima Wendersa, velikim in

Novi filmski zakon

................................. .
Ko sem na lanskem
Liffu opisoval
f i n a n c i ra n j e
nekemu
f ra n c o s k e m u
producentu, se je
po vzkliku »mon
Dieu!« resno
zanimal za
s l ove n s k o
d r ž a v l j a n s t vo.
................................. .

“Oprostite, ni prostora!”
Gregor Butala

LJUBLJANA – Le nekaj ur pred
sinočnjo premiero muzikala
Br i l j a n t i n a v režiji in koreografiji
Mojce Horvat, ki so ga pripravili
v Šentjakobskem gledališču, se
nam je potožil razočarani bra-
lec, ki je vstopnico za včerajšnjo
predstavo že pred časom rezer-
viral prek interneta, vendar je
kljub temu ostal brez nje. »Dan
pred premiero sem namreč od
gledališča dobil sporočilo, da
morajo zaradi velikega odziva
vabljenih gostov vse druge re-
zervacije odpovedati,« je pove-
dal in bil zaradi tega kar malce
nejevoljen. Dodal je, da ne ra-
zume, zakaj so zavrnili njega, ki
je hotel obisk predstave plačati,
na račun tistih, ki si bodo pre-
miero ogledali zastonj.

»Do neljubega položaja je
prišlo zato, ker so številni po-
vabljenci svoj prihod potrdili še-
le v zadnjih dneh in jih pač nis-
mo mogli pustiti zunaj,« je za-
plet pojasnila Taja Vetrovec, ki je
v Šentjakobskem gledališču od-
govorna za stike z javnostmi.
»Vsekakor pa to ni prijetno ne za
nas ne za tiste, ki so kljub re-
zervacijam ostali brez vstopnic –
vsem smo se seveda opravičili in
jih obenem povabili na katero
od ponovitev te predstave, ki bo-
do v maju.«

NA PREMIERAH JE
VEČINA POVABLJENCEV..............................................
V gledaliških hišah je navada, da
na slovesen dogodek, kot je pre-
miera, vabijo ugledne ljudi iz
javnega in še zlasti kulturnega
življenja, stalne sodelavce, po-
krovitelje in predstavnike me-
dijev, del vstopnic pa namenijo
tudi prijateljem in sorodnikom
nastopajočih v predstavi. Tako je
tudi v Šentjakobskem gledališ-
ču. Kot pojasnjuje Vetrovčeva, so
premiere običajno zaprtega ti-
pa, saj vabljeni gostje napolnijo
večino dvorane, le majhen del
vstopnic pa ostane v prosti pro-
daji. »Ker je zasedba v muzikalu
Briljantina zelo številna, je bilo
seveda povabljencev še toliko
več, pa tudi sicer je za obisk pre-
miere vladalo izjemno zanima-
nje.« Tako so pripravili še do-
datno, »drugo« premiero Bri -
ljantine, ki bo nocoj, toda tudi ta
je že povsem raz(pro)dana, če-
prav so poskušali prostorsko za-

drego vsaj delno razrešiti celo z
namestitvijo dodatne vrste se-
d e ž e v.

Nekoliko nerodno je tudi, da
Br i l j a n t i n e v tem mesecu na do-
mačem odru ne bodo več igrali,
saj so morali premiero zaradi
zahtevnosti njene priprave pres-
taviti (predvidena je bila že v
marcu), vendar pa v prepolnem
aprilskem programu niso mogli
najti terminov za ponovitve.
»Zaradi tega nam je še posebej
hudo, saj bodo morali vsi, ki bi
radi videli to predstavo, še nekaj
časa počakati,« pravi Taja Vetro-
vec. »Samo v zadnjih dneh smo
morali zavrniti za kakšni dve
dvorani ljudi, ki so spraševali, ali
je na premierah še kaj prostih
s e d e ž e v. «

KDOR PRVI PRIDE.................................................
Tudi v drugih gledališčih ugo-
tavljajo, da se povabljenci va-
bilom na premiere čedalje rajši
odzivajo. »Za vsako premiero
razpošljemo okrog petsto vabil.
Odziv je različen; v zadnjem ča-
su je zelo velik, kar pomeni, da
povabljeni zasedejo skoraj vso
dvorano,« je povedal Janez Pi-
pan, ravnatelj SNG Drama Lju-
bljana. »Ob tem naj dodam, da
vsi ne dobijo brezplačnih vstop-
nic. Pravzaprav obstajajo tri sku-
pine povabljencev: prva, ki je v
manjšini, ima na voljo po dve
brezplačni vstopnici, druga le

eno, tretja pa si mora vstopnice
plačati. Je pa res, da vsem va-
bljenim omogočimo tudi nakup
dodatnih vstopnic, kar mnogi
izkoristijo. Zato se kaj lahko zgo-
di, da za 'naključne' kupce os-
tane le manjše število vstopnic.«
Tistim, ki bi si želeli ogledati že
razprodano premiero, pa v Dra-
mi svetujejo, naj se tik pred
predstavo oglasijo pri blagajni,
saj skoraj vedno pride tudi do
kakšnih odpovedi; po Pipanovih
besedah je mogoče takrat dobiti
tudi zelo dobre sedeže. »Res pa
je, da so vstopnice za nekatere
medijsko bolj odmevne premie-
re dobesedno razgrabljene in bi
lahko napolnili še enkrat večjo
dvorano.« Kot dodaja Pipan, se
še ni zgodilo, da bi komu odvzeli
že rezervirano vstopnico, saj se
ravnajo po načelu »kdor prej pri-
de«, ne glede na to, ali je nekdo
na premiero povabljen ali pa si
vstopnico kupuje. »Izjema so le
visoki protokolarni gostje, ki jim
je njihov sedež zagotovljen; sicer
pa nam prihod pomembnih no-
silcev državnih funkcij vedno tu-
di pravočasno sporočijo, tako da
s tem ni težav,« je zaključil rav-
natelj Drame.

»Če se le da, ne zavrnemo ni-
kogar, ki bi si hotel ogledati pre-
miero,« pravi Simona Belle iz
oddelka za stike z javnostmi v
Mestnem gledališču ljubljan-
skem. »Ker pa je seznam tistih, ki

jih vabimo na premiere, precej
obsežnejši od števila sedežev v
dvorani, prosimo vse povabljen-
ce, da svojo udeležbo potrdijo
do petka v tednu pred premiero.
Tega se sicer držijo le redki, ve-
čina jih prihod potrdi le nekaj
dni prej. Tiste, ki se odzovejo
prepozno, uvrstimo na čakalno
listo, saj tik pred predstavo ve-
dno tudi kdo odpove.« Zamu-
dnikom, za katere vseeno zma-
njka prostora, ostane le še ogled
katere od ponovitev. Vstopnic za
premiere tako v prosti prodaji
praktično ni, po njenih besedah
pa zanje pri običajnih gledalcih
niti ni kaj dosti zanimanja.

Jaša Drnovšek

LJUBLJAN A – Pri Mladinski
knjigi so včeraj v oblikovno pre-
novljeni zbirki Nova slovenska
knjiga (zasnoval jo je Ra d ova n
Je n k o ), predstavili tri knjižne
novosti, in sicer romane Da -
rova l e c Vinka Vasleta, P i s a t e l j,
Adam in pilot Vanje Pegana in
Izpred kongresa Jane Kolarič.

V vseh treh gre za dela, ki so
pred dvema letoma zmagala na
razpisu knjižnega kluba Svet
knjige. Po Vasletovih besedah
ima vse, kar je popisal v Da -
rova l c u , svojo podlago v res-
ničnem življenju: »Ker je osre-
dnji motiv romana kapitalizi-
ranje balkanske vojne, bi ga lah-
ko vsaj pogojno označili tudi
kot vojni roman.«

Povsem drugače je zasnova-
no Peganovo delo, v katerem se
prepletajo tri pripovedi: zgodba
pilota, ki je zaznamovan z mo-
rijo prve svetovne vojne in do-
življa politični kaos ob propadu
avstro-ogrske monarhije, nje-
gova ljubezen do deklice, ki se
dotakne dečka Adama, ter
zgodba mladega pisatelja, ki pr-
vi dve poveže v smiselno celoto.
Pegan pravi, da mu pri pisanju
ni šlo za zgodbo, temveč za to,
da bi si bralec na podlagi ro-

R efleks

Kino na kratko Prve tri nove slovenske knjige

Ponoči so prišli, nas nekaj izbrali in rekli, da gremo na
zanimivo potovanje. Nekateri niso hoteli iti, skrivali so se
pod posteljami in kričali, medtem ko so jih neke ženske v
uniformah vlekle ven in kričale, da jih bodo preteple, in
potem so v strahu utihnili. Rekli so nam, da smo sirote, ker
naših mater in očetov ni več med živimi, in da naj bomo
hvaležni, ker smo posebej izbrani in bomo odpotovali v
daljno deželo, kjer bomo dobili novo mamo in očeta. Tako
so nam rekli in potem smo se malo pomirili in zlezli na tisti
t ovo r n j a k .
(Odlomek iz romana D arovalec Vinka Vasleta)

mana sam ustvaril podobe.
V romanu Izpred kongresa si

je Kolaričeva izbrala za snov
kloniranje odraslih ljudi, pri če-
mer jo je bolj kot znanstveni
zanimal psihološki pogled na
kloniranje in družbo. Medtem
ko kloni v romanu nastajajo kar
na fotokopirnem stroju, v njem
spremljamo zgodbe več juna-
kov, ki se v enem samem dnevu
odvijejo v tako imenovanem
klinično-kongresnem centru.

manjšim studiem), a kaj, ko je ta imenitna »tehnična baza«, ta
razkošni »filmski servis«, ki je državo stal tri milijarde tolarjev, komaj
kdaj uporabljen. In še zdaleč ne toliko kot nekdanji Filmski servis v
60. letih prejšnjega stoletja, ki je čisto dobro živel od tujih
koprodukcij, dokler ga niso ukinili, v prejšnjem režimu prav zato,
ker je tako dobro posloval kot »kapitalistično« podjetje. Viba film kot
imeniten in sodoben filmski servis pa ima prav nasprotne težave –
niti v slovenskem kapitalizmu nima prav veliko možnosti, da bi
postal donosno tržno podjetje, ne s pomočjo tujih koprodukcij ne s
pomočjo domačega filma. Vsa Vibina »nesreča« izvira iz tega, da so
jo iz nekdanjega producentskega podjetja spremenili v »tehnično
bazo« – z argumentom, da je bila Viba producentski monopolist.
Potem smo res dobili »pluralizem« filmskih producentov, vendar ob
»monopolizmu« proračunskih sredstev kot njihovega glavnega
finančnega vira. Kar z drugimi besedami pomeni, da država plačuje
tako producente kot njihovo tehnično bazo (ko sem na lanskem
Liffu to ureditev opisoval nekemu francoskemu producentu, se je
po vzkliku »mon Dieu!« resno zanimal za slovensko državljanstvo).
Težko je ugibati, kakšno rešitev prinaša napovedani filmski zakon,
toda dokler sta Filmski sklad in Viba javna zavoda brez vsakršnih
produkcijskih kompetenc, si je prav tako težo predstavljati kaj
drugega od kombinacije dejanskega »monopolizma« in
navideznega »pluralizma«.

Češke sanje
Zdenko Vrdlovec

Češke sanje so imenitna filmska
potegavščina, ki sta si jo V itko
K lusak in Filip Remunda omis -
lila za svoj diplomski film. Nas-
lov filma je namreč tudi ime
nakupovalnega središča, ki pa
ne obstaja niti v filmu niti kje na
Češkem. Vseeno je množica ne-
kaj tisoč ljudi z vrečkami in pro-
dajnimi katalogi v roki, na in-
validskih vozičkih, v limuzinah
ali z avtobusi prihitela na od-
prtje »novega supermarketa
Češki sen«. To je seveda vrhunec
filma in obenem naravnost bo-
leč, čeprav samo simptomati-
čen prizor iz dežele, ki je tako
kot slovenska začela okušati
»magijo« potrošništva.

Mlada avtorja že na začetku
filma razkrijeta svoj načrt: na-
rediti film o tem, ali je mogoče z
oglaševalsko kampanjo zvabiti
ljudi v neobstoječo trgovino. Se-
veda je mogoče, jima zatrdi
mladi vodja oglaševalske agen-
cije, in to celo tako, da bodo
oglaševalna gesla tipa »ne ho-
dite tja«, »ne zapravljajte« ipd.
ljudi odvračala od obiska trgo-
vine (vendar so bili sestavni del

kampanje tudi prodajni kata-
logi z ugodnimi cenami). Če-
prav je mladi vodja oglaševalske
agencije enemu od obeh reži-
serjev zaupal, da se včasih po-
čuti kot bog, ki lahko ljudi pri-
pravi do tega, da govorijo in se
obnašajo po njegovih navodilih
oziroma sloganih, pa Češke sa-
nje vseeno niso le film o moči
oglaševanja. S tem, da vsebujejo
tudi ogorčene odzive ljudi na
prevaro, so postale tudi neke
vrste politični film, in to celo v
dveh smislih: v tem, da se jeza
prevaranih potrošnikov kanali-
zira v revolucionaren srd nad
državo, in v tem, da se pokaže
strukturna sorodnost med ogla-
ševalsko in filmsko prevaro ter
politično kampanjo.

................................. .
Mladi vodja
o g l a š e va l n e
agencije je enemu
od obeh režiserjev
zaupal, da se
včasih počuti »kot
bog«.
................................. .

Obe premieri muzikala Briljantina v Šentjakobskem gledališču sta bili razgrabl jeni,
v tem mesecu pa si bo mogoče predstavo ogledati le še na gostovanjih v Idriji ( j u t ri ) ,
Zagorju in Hrastniku. Foto: arhiv Šentjakobskega gledališča

Vsi niso “zastonjkarji”
Janez Pipan je med drugim
dodal, da se mnogi funkcio-
narji – kljub vabilu na brez-
plačen ogled premiere –
odločajo za plačilo vstopnic.
»Po mojem mnenju je tako
tudi prav; tudi brezplačna
vstopnica je konec koncev
neke vrste boniteta.« Enako
velja za predstavnike gospo-
darstva in nekatere premož-
nejše posameznike, ki ved-
no plačajo vstopnice, čeprav
so jim ponujene zastonj.
»Mislim, da bi to morala po-
stati splošna praksa,« pravi
Pipan.


